
ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PLN/2023/9 El ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:
Extraordinària

Data i hora:
6 / de novembre / 2023

Durada:
Des de les 20:00 fins a les 20:48

Lloc:
Sala d'actes

Presidida per:
FRANCESC ARASA PASCUAL

Secretari:
MARC LORCA CABRERA

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

DNI Nom i Cognoms Assisteix

47621409R CRISTINA BELLÉS APARICIO SÍ

47475567W DAVID CERVERA PERELLÓ SÍ

40914623S FRANCESC ARASA PASCUAL SÍ

47936860F GEMMA CABALLÉ FABRA SÍ

40915372M JOSE LUIS PITARQUE BALAGUÉ SÍ

78579982E JOSEP FABRA CURTO SÍ

49632525C JULIA ESTORACH SEGARRA SÍ

47628060M MERITXELL CINTA FAIGES ALBIOL SÍ

40927255C SEBASTIAN FRANCISCO CASTAÑEDA RAMOS SÍ

47623199C VANESA MARTÍ FONTANET SÍ



52604098Q VICTOR COLOMINES ALBIOL SÍ

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la
sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

Expedient 2117/2019. Contractacions: Donar compte de la sentència del Tribunal
Català de contractes del sector públic en relació al recus especial en matèria de
contractació interposat per la mercantil Gestagua contra l'acord del Ple de
l'aprovació de la relació classificada de la licitació del contracte del servei
d'abastament d'aigua potable i manteniment de la xarxa de sanejament.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Fets i fonaments de dret:

Vista la proposta de resolució PR/2023/1044 de 31 / d’octubre / 2023.

Resolució:

Expedient: 2117/2019

REQUERIR A LA MESA I DONAR COMPTE LA SENTÈNCIA DEL TRIBUNAL CATALÀ
DE CONTRACTES DEL SECTOR PÚBLIC EN RELACIÓ AL RECURS ESPECIAL EN
MATERIA DE CONTRACTACIÓ INTERPOSAT PER LA MERCANTIL GESTAGUA
CONTRA L’ACORD DEL PLE DE L’APROVACIÓ DE LA RELACIÓ CLASSIFICADA DE
LA LICITACIÓ DEL CONTRACTE DEL SERVEI D’ABASTAMENT D’AIGUA POTABLE I
MANTENIMENT DE LA XARXA DE SANEJAMENT.

ANTECEDENTS

1 El 17 de gener de 2023, el Tribunal Català de Contractes del Sector Públic va comunicar
que la mercantil GESTAGUA (Gestión y Técnicas del agua, SA) havia interposat recurs
especial en matèria de contractació contra l’acord de ple de 15/12/2022, pel qual es
classifiquen les ofertes de les empreses licitadores i s’admet la presentada per la mercantil
FCC AQUALIA SA, per la licitació del contracte de servei d’abastament d’aigua potable i
manteniment de la xarxa de sanejament.

2 Enviat l’expedient al Tribunal Català de Contractes del Sector Públic, en data 25 de
setembre de 2023 (Re 2023-E-RC-2302), ens trameten la resolució adoptada, essent els
acords:

“1.- Estimar parcialment el recurs especial en matèria de contractació interposat per G.M.T.,
en nom i representació de l’empresa GESTIÓN Y TÉCNICAS DEL AGUA SA, contra l’acord



del ple que comporta l’admissió de l’oferta incursa en presumpció d’anormalitat en la
licitació del contracte per a la concessió del servei d’abastament d’aigua potable i
manteniment de la xarxa de sanejament, tramitat per l’Ajuntament de l’Ampolla (expedient
CON-ABASTAMENT), en el sentit exposat en el fonament sisè.

2.- Aixecar la suspensió del procediment de contractació acordada per aquest Tribunal en
data 15 de febrer de 2023, a l’empara del que disposa l’article 57.3 de la LCSP.

3.- Declarar que no s’aprecia la concurrència de mala fe o temeritat en la interposició del
recurs, per la qual cosa no escau la imposició de la sanció prevista en l’article 58.2 de la
LCSP.

4.- Indicar a l’òrgan de contractació que, d’acord amb l’article 57.4 de la LCSP, ha de donar
coneixement a aquest Tribunal de les actuacions que adopti per complir aquesta Resolució.

5.- Notificar aquesta resolució a totes les parts.”

3 El fonament sisè de la sentència pel qual s’estima parcialment el recurs estableix que:

“i) No consta que la mesa de contractació hagi determinat el caràcter anormal de l’oferta d’
AQUALIA d’acord amb les previsions i la fórmula establerta a la clàusula 17 del PCAP,
doncs es va limitar a declarar-ne el seu caràcter anormal sense que consti en l’expedien
tramès el resultat de l’aplicació de la referida fórmula, així com la determinació del grau de
desviació de l’oferta d’AQUALIA respecte al llindar de temeritat.

(...)

ii) Tampoc consta que la mesa de contractació hagués sol·licitat en seu de l’article 149 de la
LCSP l’assessorament tècnic preceptiu establert a l’apartat quart del referit article per
analitzar la documentació aportada per AQUALIA a fi de desvirtuar la presumpció d’
anormalitat de la seva oferta.

(...)

iii) Arribats en aquest punt, convé posar de relleu que l’anàlisi realitzada pels serveis tècnics
de l’Ajuntament en relació amb la viabilitat de l’oferta d’AQUALIA en resposta al requeriment
efectuat en aquest sentit pel Tribunal, amb motiu de l’informe pericial aportat per l’empresa
recurrent amb el seu recurs (document número 6) no pot convalidar la manca de
compliment del requisit establert a l’article 149.4 de la LCSP en temps i forma.

(...)

iv) I, per últim, no costa que la mesa de contractació, després d’iniciar la tramitació de la
peça contradictòria de justificació de la viabilitat de l’oferta d’AQUALIA, hagi elevat a l’òrgan
de contractació, una proposta motivada en relació amb la seva acceptació en els termes
establerts a l’article 149.6 de la LCSP que comporta que “en ningún caso se acordará la



aceptación de una oferta sin que la propuesta de la mesa de contratación en este sentido
esté debidamente motivada”. Alhora, tampoc consta en el text de l’acord impugnat que per
part de l’òrgan de contractació s’hagi efectuat cap consideració en aquests termes.

Per tant, aquest Tribunal, no pot acceptar les al·legacions d’AQUALIA quan vindica que la
mesa de contractació ja es va pronunciar en relació amb la justificació de la seva oferta ja
que la documentació que va aportar per justificar el primer requeriment només va ser
analitzada, a l’informe emès a l’efecte pels serveis de la Diputació de Tarragona, des d’un
punt de vista formal, quant al seu ajust a les condicions establertes als plecs i a les
condicions de l’estudi de viabilitat publicat per l’Ajuntament, però no quant a la viabilitat
material de la seva oferta econòmica, raó per la qual no es pot conèixer la motivació per la
qual una oferta incursa en presumpció d’anomalitat ha estat admesa (...).

Les anterior consideracions van ser assumides per la mesa de contractació que malgrat
acceptar des d’un punt de vista formal la proposta d’AQUALIA, va formular una sèrie de
puntualitzacions en els mateixos termes amb caràcter previ a endegar la referida peça
contradictòria, que tampoc no han estat resoltes i afecten directament l’equilibri econòmic d’
aquest contracte.

(...)

Per tant, (i) la manca de determinació de llindar de temeritat i del grau de desviació de l’
oferta d’AQUALIA; (ii) la inexistència de l’informe tècnic d’anàlisi de la justificació
presentada per AQUALIA de la viabilitat de la seva oferta, en temps i forma; així com (iii) la
falta d’una proposta motivada de la mesa a l’òrgan de contractació per a l’acceptació de la
viabilitat de l’oferta d’AQUALIA declarada incursa en presumpció d’anormalitat obliga a
aquest Tribunal a estimar el recurs, en aquest motiu, atès que no s’han complert les
formalitats legal establertes a l’efecte en la normativa d’aplicació i en els plecs rectors de la
licitació de referència i, en conseqüència, anul·lar l’acord del ple de l’Ajuntament de 15 de
desembre de 2022, i retrotraure les actuacions al moment immediatament posterior a la

 de les empreses licitadores per la mesa de contractació a fi que s’classificació de les ofertes
analitzi i es justifiqui, d’acord amb el procediment establert a la clàusula 17 del PACAP, la
possible existència d’ofertes incurses en presumpció d’anormalitat i, si escau, tramitar la
corresponent peça contradictòria segons les previsions dels plecs, la normativa d’aplicació,
la doctrina i la jurisprudència exposades.”

Per tot l’exposat, el Ple per unanimitat :acorda

Primer.- Donar compliment a la Resolució 515/2023 del Tribunal Català de Contractes del
Sector Públic (TCC) pel la qual s’estima parcialment el recurs especial en matèria de
contractació interposat per G.M.T., en nom i representació de l’empresa GESTIÓN Y
TÉCNICAS DEL AGUA SA, contra l’acord del ple que comporta l’admissió de l’oferta
incursa en presumpció d’anormalitat en la licitació del contracte per a la concessió del servei
d’abastament d’aigua potable i manteniment de la xarxa de sanejament, tramitat per l’



Ajuntament de l’Ampolla (expedient CON-ABASTAMENT), en el sentit exposat en el
fonament sisè, aixecant la suspensió del procediment, i retrotraure les actuacions al
moment immediatament posterior a la classificació de les ofertes.

Segon.- Requerir a la mesa de contractació perquè procedeixi a realitzar el càlcul d’acord
amb la fórmula prevista a la clàusula 17 dels PCAP per tal de determinar l’existència d’una
oferta presumptament anormal, especificant el grau de desviació respecte del llindar màxim
previst als plecs i continuar la tramitació de l’expedient d’acord amb el que preveu la citada
Resolució del TCC.

Tercer.- Comunicar el present acord al TCC als efectes procedents.

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: Bona tarda, realitzats els aclariments per l’incident relatiu a la revista Marinada li
passo la paraula a la portaveu del grup municipal de Junts Meritxell Faiges.

Sra. Faiges: Bona tarda Regidors, Secretari i Alcalde. El Tribunal Català de Contractes a la
seva resolució acorda la retroacció d’actuacions al moment posterior a la classificació de les
ofertes. Ens trobem en el punt de determinar si l’oferta d’Aqualia és anormal ja que el
Tribunal no ho considera justificat. Es demanarà informe a una consultoria especialitzada,
que el remetrà a la Mesa de contractació, i serà la Mesa la que proposarà al Ple l’acceptació
o rebuig d’aquesta oferta.

Sr. Castañeda: Esperem que es pugui sol·lucionar això per poder fer les inversions
previstes a la licitació.

Sr. Fabra: Primerament aclarar que les impremptes no modifiquen articles en segones
intencions. Sol·licitem aclariment legal: canviarien els efectes legals d’aquest punt si s’
hagués incorporat al Ple ordinari de desembre? era necessari convocar un ple extraordinari
per aquest punt? conteste sí o no.

Sr. Alcalde: Els Plens extraordinaris els convoca l’Alcalde quan ho considera oportú.

Sr. Fabra: En relació a la resolució del tribunal esperem que s’accelere aquest tema pel bé
del poble.

Sr. Alcalde: Passem a votació.

VOTACIÓ

S’aprova per unanimitat.

Expedient 2256/2023. Aprovació de la modificació de crèdits núm. 7/2023 del
pressupost del 2023.

Favorable Tipus de votació: Ordinària



A favor: 8, En contra: 3, Abstencions: 0, Absents: 0

Fets i fonaments de dret:

Vista la proposta de resolució PR/2023/1043 de 30 / d’octubre / 2023.

Resolució:

APROVACIÓ INICIAL

EXP : 2256/2023

MODIFICACIÓ DE CRÈDITS AMB LA MODALITAT DE SUPLEMENT DE CRÈDIT

FETS

1. L’Àrea d’intervenció ha informat de la necessitat de tramitar un expedient de suplement
de crèdit, atès que les despeses que es relacionen en l’Annex no poden demorar-se fins a l’
exercici següent i la seva consignació pressupostària existent és insuficient.

2. L’alcalde ha resolt iniciar l’expedient de modificació del pressupost mitjançant suplement
de crèdit per donar cobertura a despeses que no poden demorar-se fins el proper exercici.

3. L’interventor ha emès informes favorables.

FONAMENTS JURÍDICS

1. L’article 177.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei
reguladora de les hisendes locals (TRLRHL) i l’article 35 del RD 500/1990, de 20 d’abril,
disposen que quan s’hagi de realitzar alguna despesa que no es pugui demorar fins l’
exercici següent i no existeixi al pressupost de la corporació crèdit o aquest sigui insuficient
o no ampliable, el president incoarà l’expedient de concessió de crèdit extraordinari

2. L’article 177.2 del TRLRHL enuncia que l’expedient, l’haurà d’informar la intervenció i se
sotmetrà a l’aprovació del Ple amb els mateixos tràmits i requisits que el pressupost.

3. L’article 177.4 del TRLRHL i l’article 36 del RD 500/1990, de 20 d’abril, estableixen que a
l’expedient s’hi especificarà la corresponent aplicació pressupostària així com el
finançament corresponent, el qual podrà ser amb càrrec al romanent líquid de tresoreria,
nous o majors ingressos recaptats sobre els totals previstos al pressupost corrent i
mitjançant anul·lacions o baixes de crèdits de despeses de d’altres aplicacions
pressupostàries del pressupost vigent, sempre que no s’afecti al servei. L’expedient haurà d’
acreditar que els ingressos previstos al pressupost es venen efectuant amb normalitat amb l’
excepció d’aquells que tinguin caràcter finalista.



4. L’article 177.5 del TRLRHL i l’article 36.2 del RD 500/1990, de 20 d’abril, disposen que
excepcionalment es consideraran recursos efectivament disponibles per finançar nous o
majors ingressos, d’operacions corrents, que expressament siguin declarats necessaris i
urgents els procedents d’operacions de crèdit sempre que el seu import total no superior el
5% dels recursos corrents del pressupost, que la seva càrrega financera, tenint en compte
la de les operacions projectades, no superior el 25% dels recursos corrents del pressupost i
que l’operació quedi cancel·lada abans de la renovació de la corporació que l’hagi concertat.

5. L’article 177.6 del TRLRHL  i l’article 38 estableixen que els acords de les entitats locals
que tinguin per objecte l’habilitació o suplement de crèdit en cas de calamitats públiques o
de naturalesa similar d’excepcional interès general, seran immediatament executius, sens
perjudici de les reclamacions que hi poguessin haver, les quals es resoldran en el termini de
8 dies des de la presentació, entenent-se desestimades de no notificar-se la resolució dins
del termini esmentat.

6. L’article 22.2.e de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, de Bases del règim local (LBRL) estableix
que l’aprovació de la modificació del pressupost correspon al Ple.

7. L’article 47.1 de la LBRL disposa que els acords de les corporacions locals s’adopten
com a regla general, per majoria simple dels membres presents.

8. L’article 3 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat pressupostària i
sostenibilitat financera (LOEPSF) disposa que l’elaboració, aprovació i execució dels
pressupostos, entre d’altres, es realitzarà en un marc d’estabilitat pressupostària coherent
amb la normativa europea.

9. L’article 3 de la LOEPSF estableix que l’elaboració, aprovació i execució dels
pressupostos, entre d’altres, se sotmetrà al principi d’estabilitat pressupostària.

10. L’article 16.2 del RD 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el reglament de la
Llei 18/2001, de 12 de desembre, d’Estabilitat pressupostària enuncia que la Intervenció
elevarà al Ple un informe sobre el compliment de l’objectiu d’estabilitat. L’informe s’emetrà
amb caràcter independent.

11. L’article 21 de la LOEPSF, disposa que les Entitats Locals que no hagin assolit l’objectiu
d’estabilitat pressupostària restaran obligades a formular un pla econòmic financer per l'any
en curs i el següent,  que serà aprovat pel Ple, en el termini de dos mesos des de la seva
presentació.

12. L’article 21.1 del RD 1463/2007, de 2 novembre, pel qual s’aprova el Reglament de la
Llei 18/2001, de 12 de desembre, d’Estabilitat pressupostària, no serà necessària l’
elaboració d’un pla econòmic financer quan les modificacions de crèdit estiguin finançades
amb romanent de tresoreria per a despeses generals, ja que, serà al final d’exercici quan
caldrà determinar la seva procedència.

13. L’article 177.2 del TRLRHL enuncia que l’expedient, l’haurà d’informar la intervenció i se
sotmetrà a l’aprovació del Ple amb els mateixos tràmits i requisits que el pressupost.



14. L’article 22.2.e i 47 de la LBRL estableix que l’aprovació de la modificació del
pressupost correspon al Ple per majoria simple.

15. L’article 169 del TRLRHL disposa que   l’expedient s’ha de publicar al BOP i al tauler
d'anuncis durant quinze dies perquè els interessats el puguin examinar i puguin formular-hi
reclamacions. L’expedient es considerarà definitivament aprovat  si en el termini d’exposició
al públic no es presenten reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un mes per
resoldre-les. Quan la modificació estigui aprovada definitivament caldrà publicar el
pressupost modificat resumit per capítols, al BOP i al tauler d'anuncis.

PART DISPOSITIVA

Per l’exposat, el Ple :acorda

Primer. Aprovar l’expedient de suplement de crèdit per al pressupost del present exercici,
per import de 132.000,00 €, d’acord amb el document Annex.

Segon. Exposar al públic aquest expedient, durant el termini reglamentari de quinze dies
hàbils, mitjançant un edicte al tauler d’anuncis i al . Si no esButlletí Oficial de la Província

presenten reclamacions, l’acord serà ferm. En cas contrari, el Ple disposarà del termini d’un
mes, comptat des de la finalització del període d’exposició pública, per resoldre-les.

Tercer. Donar compte d’aquest acord a l’Àrea d’Intervenció per a fer les oportunes
anotacions i assentaments.

Documents annexos:

Annex 1. 04B-ANNEX PROPOSTA AL PLE APROVACIÓ MODIFICACIO CREDITS Nº
7-2023 EXP 2256-2023

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: En aquest cas, explicariem les quatre modificacions, que són suplement de
crèdit. Una seria per reposició d’infraestructures i béns destinats a l’ús general fent un
suplement de crèdit de 55.000€ que s’adreça a les obres del passeig marítim atès que l’
empresa concessionaria de l’aigua ens va aconsellar renovar les canonades ja que estaven
molt deteriorades. La segona modificació seria per al manteniment de la zona lúdico
esportiva per un import de 32.000€ atès que cal col·locar plaques fotovoltaiques al pavelló i
s’han trobat goteres i desperfectes al sostre per l’aigua i el vent. Aquestes modificacions es
finançarien amb romanent de tresoreria. Finalment, tenim el suplement de dos festes: Sant
Joan i el Carme i festes d’hivern per 20.000€. A les primeres vam tindre un sobrecost per l’
emplaçament dels focs atès que vam haver de moure els vaixells i contractar una empresa
per acondicionar l’espai. I també va haver un increment de costos en festes majors. Estes
partides estan vinculades i s’ha anat generant despesa, tot i que no s’han esgotat. En
relació a les festes d’hivern s’han incrementat les activitats al mes de novembre per la festa



de la segregació i a més cal afegir la festa de cap d’any. També l’escola de música
Enharmonia ens ha demanar fer una actuació i un intercanvi amb la banda de música de La
Ràpita.

Sr. Castañeda: El meu vot serà favorable. És una costum que tenia mentre estava a l’
oposició i no la deixaré de tindre ara entre altres coses perquè una modificació
pressupostària és simplement per poder complir amb pagaments no contemplats. Dit això
ens hem d’acostumar a fer les paelles en els ingredients que tenim. He parlat amb vosté i
amb la regidora de festes i hem posat fil a l’agulla perquè el problema no és la modificació
de crèdit sinó perquè hem arribat a aquest cap de carrer. Estem en vistes de sol·lucionar-ho
i espero que aprenguem d’aquestes coses en el futur.

Sr. Alcalde: Moltes gràcies Sr. Castañeda. La veritat és que sí que hem de posar fil a l’
agulla. Avui hem tingut reunió en el Consell Comarcal i ens han presentat els pressupostos i
el President ens ha informat que serà un any complicat atès que els costos han augmentat
moltíssim. El nostre augment en els tributs no pal·liarà els increments que es produiran en
els preus. L’IBI anirà pràcticament a despesa de personal i alguna cosa més, i el recaptat
per la brossa serà aproximadament 500 o 600 i pico mil euros sent el cost del COPATE de
700 i pico mil euros, per tant perdrem 150 mil euros. Però el que hem d’intentar és reduïr
despesa en operacions ordinàries. Això no vol dir deixar de prestar serveis però en aquelles
activitats més recreatives o lúdiques haurem de reduir despesa. Les pujades d’impostos a
altres pobles són desorbitants i nosaltres hem fet una pujada prudent perquè sé que la gent
ho està passant malament. Però reduirem despesa ordinària i prioritzarem les inversions.

Sr. Fabra: En primer lloc, necessitariem un aclariment legal. És correcte negar als regidors
de l’oposició l’accés al contingut material de les modificacions que es porten al ple quan
obviament és una informació de la que sí disposa l’equip de govern? no és tan sols que no l’
hagin enviat sinó que hem vingut personalment a vore-la i se’ns ha negat l’accés. Pel poc
que no se’ns ha amagat comprovem que ha hagut una desviació a l’alça de més del 20% en
la despesa de festes. No ens extranya, quan es van fer les contractacions venien eleccions i
no s’havia d’escatimar ni un euro. Total, paga el poble. Comprovem també que el romanent,
que era de 2,2 milions al moment de la liquidació al març era d’1,8 i ara ha caigut fins l’1,3
milions. Volem pensar que hi ha ingressos per comptabilitzar, hi ha temps fins al març per a
fer-ho, perquè això voldria dir que la situació financera de l’Ajuntament no només s’està
deteriorant a pressa feta sinó que està entrant en fase crítica. Finalment, veiem que moltes
d’aquestes despeses són subvencionables però per aconseguir aquestes subvencions cal
ser proactiu i tenir cert dinamisme en la gestió. Per aquest motiu votem en contra d’aquesta
modificació de crèdit.

Sr. Alcalde: Jo voldria que el Secretari clarifiqués si s’ha negat accés a la informació o
documentació al grup de l’oposició en algun moment.

Sr. Secretari. No, no em consta que se’ls hi hagi negat cap accés a l’expedient.

Sr. Alcalde: Gràcies. A festes les contractacions es van fer al mes de gener-febrer-març i les
festes es van fer després de les eleccions, no vam gastar els diners abans de les eleccions.



Aquelles que vostès havien de guanyar sobradament i en les que van fracassar. Parlen d’
austeritat i volien regalar els abonaments i llavors no sé com haguessim recaptat.

Sr. Fabra: Nosaltres vam presentar una instància perquè al comprovar la informació rebuda
no estaven els expedients del que vostè ara ha especificat i nosaltres no els tenim. Avui
personalment he vingut a buscar la informació i no l’hem tingut, per tant, la informació
complerta referent als apartats de la modificació no l’hem tingut. Ja hem dit que hi ha temps
fins al març però si en aquest temps no apuja podem tindre un greu problema de tresoreria
com afirmava el Sr. Castañeda temps enrere, havent de sol·licitar una pòlissa de tresoreria
que mai ha demanat el nostre consistori.

Sr. Alcalde: Jo vull que el Secretari done fe i demà comprove si no s’ha respost a la seua
petició d’informació perquè nosaltres no privem d’informació. Una cosa és l’explicació que
es fa al Ple però la documentació que es dóna i que es penja a l’expedient és la mateixa
que tinc jo per tant no menteixi Sr. Fabra. I en relació al que comenta del problema de
tresoreria li informo que aquesta setmana hem col·locat 600.000€ a plaç fixe a la Caixa d’
Enginyers a 1 any que ens donen, de cap, 20.000€. I aquesta setmana posarem 500.000€
al BBVA per a 1 any i ens donaran 4.000€ cada trimestre. I a banda ens quedaran molts
diners per fer front a la despesa del dia a dia. Per tant, informes bé i no menteixi.

Sr. Castañeda: Dir-vos que a l’expedient del Gestiona la documentació hi és.

Sr. Fabra: Això també ho tenim nosaltes. Però l’especificació, el detall de les despeses no
surt. No pot dir que mentim.

Sr. Alcalde: Vostè ha d’entendre el que posa aquí i després jo explico al Ple perquè es fan
les modificacions. Al document no ha d’estar l’explicació que dóna l’Alcalde. Passem a
votació.

VOTACIÓ

S’aprova per 8 vots a favor dels grups Sumem per l’Ampolla - Junts i Tots i totes som l’
Ampolla - PSC i 3 vots en contra del grup Millorem l’Ampolla.

Expedient 1530/2022. Aprovació provisional de la modificació puntual núm. 10 del
Pla d’Ordenació Urbanística Municipal de L’Ampolla que afecta al sector Z5 Cala
Maria.

Favorable Tipus de votació: Ordinària

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

Fets i fonaments de dret:

Vista la proposta de resolució PR/2023/1047 de 31 / d’octubre / 2023.

Resolució:



Expedient núm.: 1530/2022

ASSUMPTE: MODIFICACIÓ NÚM. 10 DEL PLA D’ORDENACIÓ URBANA MUNICIPAL,
SECTOR Z5 CALA MARIA.

TRÀMIT: APROVACIÓ PROVISIONAL

APROVACIÓ PROVISIONAL, SI ESCAU, DE LA MODIFICACIÓ PUNTUAL NÚMERO 10
DELPLA D’ORDENACIÓ URBANÍSTICA MUNICIPAL DE L’AMPOLLA, SECTOR Z5
CALA MARIA.

Antecedents

El ple de l’Ajuntament, en sessió celebrada el dia 6 d’octubre de 2022, va aprovar
inicialment la modificació puntual núm. 10 del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal de L’
Ampolla que afecta al sector Z5 Cala Maria, i l’objectiu de la qual és ampliar amb el sòl
qualificat d’espais lliures situat a l’oest del barranc del Baconé i que s’incorpora al sector per
permetre l’enllaç de la infraestructura viària i també els espais lliures situats a l’est com
retalls de la urbanització de Cap Roig amb qualificació d’espais lliures i vial, modificant en
part la seva qualificació per a obtenir una ordenació més racional i integrada. Aquests sòls
es compensen degudament amb un increment notable de sistemes d’espais lliures del
sector i obtenint la corresponent compensació. La seva superfície real és de 204.086,97 m2.

D’acord amb el que s’estableix a l’article 85 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, qual
s’aprova  el text refós de la Llei d’Urbanisme (TRLU), aplicable per remissió de l’article 96
del TRLU es va exposar a informació pública pel termini d’un mes mitjançant edictes
publicats al BOP del dia 27 d’octubre de 2022, i al Diari de Tarragona de data 25 d’octubre
de 2022 , així com a la seu electrònica de la web municipal, tal i com s’estableix a l’article
23.1 b) del Decret 305/2006, de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’Urbanisme
(RLU).

S’han incorporat en el document tècnic les prescripcions establertes en els informes
emesos pels següents organismes:

Direcció General de Turisme

ADIF

ACA

ICGC

Oficina Catalana de canvi climàtic

Oficina de Medi Ambient

Protecció civil



Ministerio de Transportes, movilidad y agenda urbana

En el període d’informació pública s’han formulat al·legacions pel Sr. Joan Navarro, en
qualitat de representant de Janine Francine Lucienne Bogaerts, Daniel Jean Claude Lente i
Yveline Colette Denise Marie Joyeux.

Fonaments de dret

PRIMER.- Text refós de la Llei d’urbanisme, aprovat pel Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’
agost, modificat per la Llei 3/2012, de 22 de febrer, i el seu Reglament, aprovat pel Decret
305/2006, de 18 de juliol.

SEGON.- Quant a les al·legacions presentades pel Sr. Joan Navarro, en qualitat de
representant de Janine Francine Lucienne Bogaerts, Daniel Jean Claude Lente i Yveline
Colette Denise Marie Joyeux,  s’ha emès informe de resposta d’acord amb el document
tècnic i la legislació urbanística vigent d’aplicació:

1 Sobre l’acord de dissolució de la Junta de compensació provisional:

Es desestima l’al·legació atès que l’entitat col·laboradora provisional ja es va dissoldre per
causa legal prevista en l’article 123.3 TRLU i 196.8e) RLU. En aquest sentit, la Junta de
Govern, en sessió del dia 30-10-2023  va desestimar la pròrroga de la Junta de
compensació provisional atès que ja s’havia exhaurit el termini legalment previst.

2 S’indica que no es permet el tràmit de propostes de modificació a la iniciativa
privada:

L’article 101.3 del TRLUC disposa que “la iniciativa privada no té dret al tràmit per a l’

aprovació de les propostes de modificació dels plans d’ordenació urbanística municipal que
presenti. Tanmateix, l’ajuntament pot assumir expressament la iniciativa pública per a
formular#les.”

És ajustat a Dret que la iniciativa privada pugui proposar una modificació puntual del POUM
per tal que l’administració pugui assumir l’iniciativa pública i impulsar la seva tramitació.

D’altra banda, s’ha de significar que les normes de la LPACAP o de la Llei 26/2010, de 3 d’
agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions públiques a Catalunya, que s’
invoquen en l’escrit d’al·legacions, no resulten aplicables si la normativa autonòmica
específica en matèria urbanística regula el procediment de tramitació i aprovació del
planejament. Així ho ha declarat el Tribunal Suprem a la recent Sentència 133/2023, de 6
de febrer, i així també resulta de la Disposició Addicional Primera de la LPAC que estableix: 

 “Los procedimientos administrativos regulados en leyes especiales por razón de la materia

 que no exijan alguno de los trámites previstos en esta Ley o regulen trámites adicionales o

 distintos se regirán, respecto a éstos, por lo dispuesto en dichas leyes especiales”.

3 S’indica que no s’acredita el requisit de desenvolupament immediat en els termes
de l’article 58.7 del TRLUC:



Pel que fa a la circumstància de desenvolupament immediat a què es refereix l’article 58 del
TRLUC, cal dir que els al·legants no van adherir#se a la Junta de Compensació Provisional i
per això desconeixen els treballs i estudis endegats per la mateixa en ordre a presentar el
Pla parcial d’ordenació que ja es trobava en esta molt avançat.

Com exposa la Memòria de la MPOUM#10#Cala Maria aprovada inicialment, un estudi
acurat de la mobilitat i connectivitat del sector, va posar de manifest la necessitat d’ampliar l’
àmbit del sector incorporant el sòl d’espais lliures situat a l’Oest del barranc de Baconer,
modificant en part la seva qualificació per possibilitar l’enllaç de l’estructura viària i que la
propietat d’aquest sòl (extern al sector) pogués obtenir la corresponent compensació dins l’
àmbit de Cala Maria.

També es va fer palesa la conveniència i lògica urbanística d’incorporar unes petites
porcions de zones verdes i un vial que connecta amb el vial estructurant del sector per tal d’
obtenir una ordenació mes racional. Igualment, resultava oportú reconsiderar l’aplicació al
sector Cala Maria de l’article 102.c) de les normes del POUM, relatiu a la reserva de places
d’aparcament al centre urbà.

Les alteracions indicades només podien abordar#se mitjançant una nova modificació
puntual del POUM i precisament per la voluntat majoritària de la propietat del sector (en el
marc de la Junta de Compensació Provisional) de promoure el desenvolupament urbanístic
amb la màxima celeritat, justifica l’adopció de la fórmula prevista per l’article 58.7 del
TRLUC que permet incorporar l’ordenació detallada (amb el grau de detall propi d’un Pla
parcial urbanístic) en el mateix document de MPOUM, així com el projecte d’obres d’
urbanització bàsiques. Es evident que aquesta formula agilitza clarament la tramitació del
planejament i demostra l’interès dels propietaris, així com de   l’administració urbanística
actuant, en el desenvolupament efectiu del sector Cala Maria.

4 Qüestiona l’avaluació econòmica:

El document justifica la viabilitat econòmica.

L’avaluació del cost de les obres d’urbanització es realitza a partir d’exemples de
planejament similars a Catalunya, per simplificar el procediment s’ha extret el cost #/m2 de
cadascun dels planejaments. El cost d’urbanització del document aprovat inicialment es
quantifica en 20,87 #/m2, aquest preu es situa molt per sota de les planificacions avaluades,
on la mitjana és de 36,50 #/m2, el que representa una diferència de 15,63 #/m2. I aquesta
valoració no té en compte que en aquest espai s’ha de incloure la construcció d’un pont, la
qual cosa comporta que els costos incrementaran el valor mitjà. Els costos que s’estableix a
l’informe, aplicant la mitjana de 36,50 #/m2 és de 7.449.174,41 #, al que s’han de sumar el
cost dels honoraris de planificació i execució, que augmenten fins als 7.741.389,41 #/m2.”

El valor mig d’urbanització de 36,50 €/m2 que prové de diferents planejaments, és un cost
per metre quadrat d’àmbit d’actuació. Aquest rati pot tenir una gran variabilitat en funció de
cadascun dels projectes a executar i per tant no és significatiu per tenir en compte als
efectes de fer una prognosi adequada d’una urbanització. La major certesa per determinar
el cost d’una urbanització és el cost per metre quadrat de vial. La urbanització de les zones



verdes és més discutible perquè depèn del grau d’urbanització que es vulgui donar a tot l’
àmbit. Per exemple, no és el mateix que dins del pla hi hagi una gran zona de bosc a on el
més normal és que es prevegi una neteja del mateix, a que hi hagi camps que es vulguin
mantenir o que, al contrari, s’hi vulgui fer una intervenció important. Per altra banda, pot ser
que, com passa en aquest cas, part del sòl que es qualifica com a vialitat, ja estigui
executada com passa en aquest cas, en que uns 5.600 m2 ja ho estan (el carrer de Cala
Maria que és paral·lel a la via d’ADIF). Per tant, dels 24.941,10 m2 de vialitat, se n’hauran
de construir 19.341,10 m2.

D’altra banda, de l’Estudi d’Obres Bàsiques que l’al·legant sembla desconèixer, es pot
deduir el cost estrictament de la urbanització dels vials restant del pressupost global les
partides d’estructura, zones verdes, imprevistos i seguretat i salut i gestió de residus.
Aquestes darreres partides (imprevistos i seguretat i salut i gestió de residus) s’han de
prorratejar entre els vials, zones verdes i estructures. Fent això, el pressupost de vialitat
puja a 3.373.286,45 € PEC sense IVA. La superfície de vials és de 24.941,10 m2 dels quals
5.640,39 m2 corresponen al carrer (ocarretera) de Cala Maria, de manera que en aquest
només caldrà construir#ne la vorera. Així la superfície realment construïda és de 19.300,71
m2. Amb tot això, surt un rati de construcció de vial de 174,78 €/m2, que és un preu molt
raonable.

El cost previst per l’estructura és de 370.000 € PEM. Es tracta d’un pont de 40 metres de
llum i 12,40 metres de secció, sense piles intermèdies, suportat en dos estreps de 3,25 m i
4,50 m aproximadament. El preu per m2 de vial que surt PEC abans d’IVA afegint#hi la part
proporcional d’imprevistos i de Seguretat i Salut i gestió de residus és de 986,08 €.

Pel que fa a les zones verdes s’ha previst un pressupost de 570.000 € PEM i si s’hi afegeix
la part proporcional d’imprevistos i de Seguretat i Salut i gestió de residus és de 633.172,39
€. Afegint-hi el 19% de benefici industrial i despeses indirectes (PEC abans d’IVA), el que s’
invertirà en zones verdes serà aproximadament 753.475,15 €. Respecte d’aquest punt cal
dir que la voluntat és la de conservar el major nombre d’oliveres possible, de manera que la
intervenció que s’ha de fer, excepte en algunes zones concretes, és de manteniment de les
mateixes. També, en les zones més boscoses, el que es farà és una neteja de la mateixa.
Per altra banda, cal tenir en compte que hi ha zones dels barrancs que no son accessibles
pels seus pendents i no convé, més enllà de fer#ne una neteja d’impropis, intervenir#hi
massa per tal de no afectar a la seva estabilitat. La superfície d’espais lliures total és de
100.278,41m2, de manera que el rati que sortiria és de 7,51€/m2. Però la intenció és fer
una intervenció en una tercera part de la superfície, de manera que el rati augmenta a 22,54
€/m2.

Els imprevistos que s’han tingut en compte en aquest cas han estat de 327.000 € de
manera que representa aproximadament un 10,60%. Pel que fa a la seguretat i salut es
preveuen 40.000 € i per gestió de residus 20.000 €. Tots aquests costos son PEM.



Així mateix, s’ha de significar que el pressupost de l’Estudi d’Obres Bàsiques s’ha realitzat
amb amidaments sobre els plànols dibuixats i amb preus unitaris de mercat que s’hauran d’
actualitzar quan es redacti el projecte d’urbanització, en funció de la variació de preus que hi
hagi hagut des del moment de la redacció del citat Estudi (juny de 2022).

Pel que fa a l’avaluació d’ingressos, els al·legants tampoc ofereixen cap raó per la qual
calgués donar prevalença a l’estimació realitzada per l’informe tècnic que aporten vers l’
anàlisi de preus de venda dels habitatges plurifamiliars i unifamiliars que inclou la MPOUM#
10#Cala Maria, considerant mostres del mercat immobiliari geogràficament més properes,
així com de les despeses de construcció segons tipologies, perfectament ajustades a la
data en que es formula el planejament.

5 Indica que hi ha indefinició per les edificacions existents:

Les possibles disconformitats quedaran recollides al projecte de reparcel·lació.

Pel que fa a la possible disconformitat de la parcel·la 2a/r6, cal dir que la situació o no
disconformitat no resulta del planejament en tràmit, atès que serà amb motiu de la
reparcel·lació del sector quan es determinaran i adjudicaran les parcel·les resultants. La
reparcel·lació haurà d’evitar qualsevol situació de disconformitat

6 S’assenyala que caldria dur a terme una avaluació ambiental.

Es tracta d’un document que incorpora l’ordenació detallada pròpia d’un pla derivat, ens
trobem en el supòsit D.A. 8ª de la Llei 16/2015, apartat 6.c) primer. Dit apartat c) estableix
que els plans derivats no han de ser objecte d’avaluació ambiental estratègica per falta d’
efectes significatius sobre el medi ambient, o per què els efectes ja han estat avaluats en el
planejament urbanístic general:

“Primer. El planejament urbanístic derivat no inclòs en l’apartat tercer de la lletra a que es
refereix únicament a sòl urbà o que desenvolupa planejament urbanístic general avaluat
ambientalment”.

En aquest sentit, per informe de data 24.01.23, l’Oficina de Medi Ambient de les Terres de l’
Ebre (Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural de la Generalitat de
Catalunya) s’ha pronunciat en el sentit que la present MPOUM#10#Cala Maria, no es troba
inclosa dins de cap dels supòsits de la D.A. 8ª de la precitada Llei 16/2015, ni de la Llei 21
/2013, de 9 de desembre d’avaluació ambiental. Per tant, l’autorització de les actuacions
des d’un punt de vista mediambiental resta subjecte a les consideracions i determinacions
que estableixi l’òrgan substantiu a la vista de l’informe ambiental que acompanya la
MPOUM#10#Cala Maria i que ha recollit abastament els condicionants mediambientals que
incideixen en aquest àmbit.



ACORDS:

PRIMER.- Desestimar les al·legacions formulades d’acord amb el que s’ha exposat en el
fonament de dret segon d’aquest informe-proposta d’aprovació provisional del Sector Z5
Cala Maria.

SEGON.- Aprovar provisionalment la modificació puntual núm. 10 del POUM que afecta al
sector Z5 Cala Maria.

TERCER.- Donar-ne trasllat de la còpia de l’expedient a la Comissió d’Urbanisme de les
Terres de l’Ebre per a la seva aprovació definitiva.

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: Com saben, en el seu moment es va fer aquesta modificació inicial i es van
demanar els informes a la Direcció General de Turisme, a ADIF, a l’ACA, a l’Oficina
Catalana de Canvi Climàtic, a l’Oficina de Medi Ambient, a Protecció Civil i al Ministerio de
Transportes, Movilidad y Agenda Urbana. Un cop presentats tots els informes d’aquests
organismes s’han incorporat aquestes aportacions i s’han traslladat al tècnic redactor d’
aquest Pla i aquest tècnic ha incorporat les aportacions i suggeriments al document. També
s’han resolt les al·legacions presentades al Pla i hem incorporat els suggeriments dels
organismes. Per tant avui es desestimen les al·legacions formulades d’acord amb el
fonament segon d’aquest informe-proposta i aprovem provisionalment la modificació puntual
núm. 10 del POUM que afecta al Sector Z5 Cala Maria. Això ara es trasllada a la Comissió d’
Urbanisme que és qui farà l’aprovació definitiva i a partir d’aquí es podrà fer el projecte de
reparcelació i tirar endavant la modificació puntual citada.

Sr. Castañeda: A favor.

Sr. Fabra: Li cedeixo la paraula a la meua companya Vanessa Martí

Sra. Martí: Sol·licito un aclariment legal. Des d’un punt de vista legal canviaria res si aquest
punt s’hagués inclòs al Ple ordinari de desembre? sabem que es porta a ple perquè es
pugui portar a la reunió de la Comissió d’Urbanisme de les Terres de l’Ebre, la CUTE. No
deixa de ser irònic que després de més de 20 anys de retard en desenvolupar un pla
estratègic per al poble ara anem amb presses. Però si és per afavorir als veïns ja ens va bé.

Sr. Alcalde: Qui convoca el Plens extraordinaris quan considera que és urgent és l’Alcalde.
Hi ha coses que es poden esperar més o menys però quan més prompte s’aprova més
prompte dinamitzes una zona a desenvolupar, més prompte es desenvoluparà i més
prompte hi haurà inversions, creixement i obres. Quan més s’aprova i més s’avança més
prospera el poble.

Sra. Martí: El que avui es porta a Ple és un capítol més de la inoperància d’aquest equip de
govern. És clar. Porten més de 20 anys sense tirar avant el desenvolupament d’un sector
absolutament estratègic pel nostre municipi. Des del nostre punt de vista, aquest sector s’



hauria d'haver desenvolupat des del primer dia en règim de cooperació i sota lideratge
municipal. Ja sabem que la cooperació no s’imposa legalment però un Ajuntament té
arguments per convèncer de la bondat que planteja. Sobre el contingut de l’actuació volem
manifestar que no volem rebaixar ni un metre de superficie urbanitzable però sí que
considerariem millor reubicar els edificis per tal que cap veí actual de Cala Maria es vegi
una construcció a la seva parcel·la. S’ha de tenir en compte a les persones. Hem de tindre
en compte els veïns que hi viuen allí però també els propietaris de finques rústiques que fa
anys que estan tenint despeses i no se’ls acaba de donar cap sol·lució. És un tema de
sensibilitat i d’empatia. Per tot això ens abstindrem en aquesta votació.

Sr. Alcalde: No fa més de 20 anys i veig que d’urbanisme no controla molt. Però espero que
en aquests anys hi pugui aprendre una mica més perquè la veritat que quan hi ha un Pla
parcial qui decideix que es fa és la majoria i allí el 51% decideix qui, qué i quan ho fan, que
per això hi ha una Junta de Compensació que és la que decideix aquestes coses. Per tant,
no entenc ni la seua actitud ni la seua proposta. Passem a votació.

VOTACIÓ

S’aprova per 8 vots a favor dels grups Sumem per l’Ampolla - Junts i Tots i totes som l’
Ampolla - PSC i 3 abstencions del grup Millorem l’Ampolla.

Expedient 2134/2023. Convenis: Aprovació del conveni de col·laboració entre el
Consell Comarcal del Baix Ebre i l’Ajuntament de l’Ampolla de delegació de
competències i d’exercici de funcions en matèria de gestió de sanejament en alta.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Fets i fonaments de dret:

Vista la proposta de resolució PR/2023/1048 de 31 / d’octubre / 2023.

Resolució:

G2134/2023

EXPEDIENT:

CONVENI DE TRANSFERÈNCIA DE FUNCIONS I ACTIVITATS FUNCIONS EN MATÈRIA
DE GESTIÓ DE SANEJAMENT EN ALTA ENTRE EL CONSELL COMARCAL DEL BAIX
EBRE I L'AJUNTAMENT DE L’AMPOLLA

ÀREA PROMOTORA: ALCALDIA.

ASSUMPTE: APROVACIÓ

ANTECEDENTS



Mitjançant informe de necessitats-memòria justificativa, l’Alcaldia promou la subscripció del
conveni de col·laboració entre el Consell Comarcal del Baix Ebre  i l’Ajuntament de l’
Ampolla de transferència de funcions i activitats en matèria de gestió de sanejament en alta.

Dit document ha estat informat per la Secretaria Intervenció municipal.

Atès que el conveni que es proposa no comporta l’execució de despesa a càrrec del
pressupost municipal.

D’aquests documents es deriva que el contingut del conveni que es promou respecta la
legalitat vigent, en els termes de l’esborrany que s’adjunta a la present proposta.

FONAMENTS JURÍDICS

PRIMER. La normativa aplicable és:

Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic (arts. 47-53 LRJSP).

Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local (art. 57, LBRL).

Llei 26/2010, de 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions
públiques de Catalunya (arts. 108 a 112 i Disposició addicional cinquena, L26/2010).

Llei 19/2014, del 29 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon
govern (art. 14 LTAIBG-CAT).

Decret 8/2021, de 9 de febrer, sobre la transparència i el dret d'accés a la informació
pública.

Reial Decret 128/2018, de 16 de març, pel qual s’aprova el règim jurídic dels
funcionaris de l’administració local amb habilitació de caràcter nacional.

SEGON. El conveni s’ha d’aprovar per la majoria absoluta del Ple de l’Ajuntament, d’acord
amb el que preveu l’article 47.2h) LRBRL.

Per l’exposat, el Ple per unanimitat :acorda

Primer.- Aprovar el conveni  marc de col·laboració entre el Consell Comarcal del Baix Ebre i
l’Ajuntament de l’Ampolla de delegació o transferència de funcions en matèria de gestió de
sanejament en alta.

Segon.- Notificar-ho, acompanyat de l’esborrany del conveni aprovat, al Consell Comarcal
del Baix Ebre.

Tercer.- Facultar l’alcalde per la signatura del conveni i per dur a terme les actuacions que
calguin per donar compliment als presents acords.



Quart.- Actualitzar, un cop es formalitzi el conveni, la relació de convenis vigents publicats al
portal de transparència.

Cinquè.- Publicar aquest conveni al DOGC.

Sisè.- Trametre el conveni al Registre de Convenis de Cooperació i Cooperació del
Departament d'Acció Exterior, Relacions Institucionals i Transparència de la Generalitat, per
mitjans electrònics, dins dels tres mesos següents a la seva formalització, via EACAT.

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: Té la paraula la portaveu del grup municipal de Junts Meritxell Faiges.

Sra. Faiges: Portem a l’aprovació del Ple el conveni on deleguem al Consell Comarcal la
gestió de la depuradora i de les dos estacions de bombament en alta. Aquesta gestió la
faria el Consell Comarcal a través del COPATE. Les estacions d’abombament en alta són
les que estan al Barranc de Cervera i a Cala Maria. No hi ha cap municipi petit que gestione
directament les depuradores, ja que ho fa el Consell a través del COPATE i ells són els que
se’n encarreguen de tot: de la gestió, del manteniment i de qualsevol problema que pugui
sorgir.

Sr. Castañeda: A favor.

Sr. Fabra: Li passo la paraula a la meua companya Vanessa Martí.

Sra. Martí. Abans d’entrar en matèria, necessitaria un aclariment legal. Si no fos perquè les
parts han de tenir en compte als efectes econòmics i en matèria de recursos humans que el
present conveni té en els pressupostos que ara s’estan elaborant en ambdues institucions,
res impediria des del punt de vista legal que el present conveni s’aprovés en el Ple ordinari
del més de desembre. De totes maneres, des de fa molt bé que aquest conveni es porta a
terme i ens sembla molt beneficiós pel nostre municipi. Per tant, el nostre vot és favorable.

Sr. Alcalde: Passem a votació.

VOTACIÓ

S’aprova per unanimitat.

Expedient 2243/2023. Conveni: Aprovació del Conveni de col·laboració per a la
gestió, liquidació i recaptació de l'impost sobre l'increment del valor dels terrenys
de naturalesa urbana entre l'Ajuntament de l'Ampolla i el Registrador titular del
Registre de la Propietat de Tortosa núm. 2.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Fets i fonaments de dret:



Vista la proposta de resolució PR/2023/1046 de 31 / d’octubre / 2023.

Resolució:

G2243/2023

EXPEDIENT: CONVENI DE COL·LABORACIÓ PER A LA GESTIÓ, LIQUIDACIÓ I
RECAPTACIÓ DE L'IMPOST SOBRE L'INCREMENT DEL VALOR DELS TERRENYS DE
NATURALESA URBANA ENTRE L'AJUNTAMENT DE L’AMPOLLA I EL REGISTRADOR
TITULAR DEL REGISTRE DE LA PROPIETAT DE TORTOSA NÚM. 2

ÀREA PROMOTORA: ALCALDIA.

ASSUMPTE: APROVACIÓ

ANTECEDENTS

Mitjançant informe de necessitats-memòria justificativa, l’Alcaldia promou la subscripció del
conveni de col·laboració entre el Registre de la Propietat de Tortosa núm. 2 i l’Ajuntament
de l’Ampolla en matèria de de gestió, liquidació i recaptació de l’Impost sobre l’increment del
valor dels terrenys de naturalesa urbans.

Dit document ha estat informat per la Secretaria Intervenció municipal.

Atès que el conveni que es proposa comporta l’execució de despesa a càrrec del
pressupost municipal, escau la conformitat de la Intervenció municipal

D’aquests documents es deriva que el contingut del conveni que es promou respecta la
legalitat vigent, en els termes de l’esborrany que s’adjunta a la present proposta.

FONAMENTS JURÍDICS

PRIMER. La normativa aplicable és:

Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic (arts. 47-53 LRJSP).

Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local (art. 57, LBRL).

Llei 26/2010, de 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les administracions
públiques de Catalunya (arts. 108 a 112 i Disposició addicional cinquena, L26/2010).

Llei 19/2014, del 29 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon
govern (art. 14 LTAIBG-CAT).

Decret 8/2021, de 9 de febrer, sobre la transparència i el dret d'accés a la informació
pública.

Normativa sectorial:



L’article 5.5. de la Llei 58/2003, de 17 de desembre de 2003, General Tributària, disposa
que es podran establir fórmules de col·laboració per a l’aplicació dels tributes de les entitats
locals, així com entre aquestes i l’Estat o les CCAA.

Per l’exposat, el Ple per unanimitat :acorda

Primer.- Aprovar el conveni  marc de col·laboració entre el Registre de la Propietat de
Tortosa núm. 2 i l’Ajuntament de l’Ampolla en matèria de de gestió, liquidació i recaptació de
l’Impost sobre l’increment del valor dels terrenys de naturalesa urbans.

Segon.- Notificar-ho, acompanyat de l’esborrany del conveni aprovat, al Registre de la
Propietat de Tortosa núm. 2.

Tercer.- Facultar l’alcalde per la signatura del conveni i per dur a terme les actuacions que
calguin per donar compliment als presents acords.

Quart.- Actualitzar, un cop es formalitzi el conveni, la relació de convenis vigents publicats al
portal de transparència.

Cinquè.- Publicar aquest conveni al DOGC.

Sisè. Trametre el conveni al Registre de Convenis de Cooperació i Cooperació del
Departament d'Acció Exterior, Relacions Institucionals i Transparència de la Generalitat, per
mitjans electrònics, dins dels tres mesos següents a la seva formalització, via EACAT.

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: És tracta d’un Conveni entre el Registre de la Propietat i l’Ajuntament que es
porta a terme durant molts anys i cal renovar per 4 anys. La gent que ven un terreny de
naturalesa urbana ha de comunicar a l’Ajuntament aquesta venda per repercutir les
plusvàlues i el que es va fer fa molts anys era delegar en el Registre aquesta gestió i ha
funcionat molt bé. El Registre cobra un import que es correspon amb un 8,26% de les
liquidacions que es fan per les plusvàlues, a part de l’IVA, que és el que ens facturen a final
de mes i la idea és tornar-ho a renovar perquè ha funcionat molt bé i facilita la feina de l’
Ajuntament. Això es publica al butlletí oficial de la província perquè el conveni entre en vigor
per un periode de 4 anys.

Sr. Castañeda: A favor.

Sr. Fabra: Li passo la paraula al meu company David Cervera.

Sr. Cervera: Bona nit, abans d’entrar en matèria un aclariment legal. Canviaria res des del
punt de vista a efectes legals si l’aprovació d’aquest punt es fes al proper ple ordinari de
desembre?



Sr. Alcalde: Crec que s’haurien de prendre l’administració més seriosament. Fan la conya
de demanar un aclariment legal a tots els punts quan saben que els punts de la
convocatòria són necessaris i urgents. Per tant, segueixen amb aquesta falta de respecte a l’
Ajuntament de l’Ampolla i continuen fent aclariments legals.

Sr. Cervera: Aconselleria que ens calmessem tots una mica. És una pregunta formal i estic
en el meu ús de la paraula. Nosaltres preguntem a afectes legals i es respon amb un sí o un
no. Des del nostre punt de vista creiem que és necessari formalitzar la col·laboració entre el
Registre de la Propietat i l’Ajuntament de l’Ampolla. Això fa temps que funciona i aquest
conveni es manté, el veiem útil i àgil per al funcionament del registre. Per tant el nostre vot
serà favorable.

Sr. Alcalde: Li repeteixo que és una falta de respecte a l’equip de govern i a l’Ajuntament. Si
volen seguir amb aquesta línia estan amb el seu dret però qui ha de governar és el grup que
ha guanyat les eleccions amb un pacte amb el grup municipal socialista, que es va oferir, i
per tant la nostra feina és governar, gestionar i tirar endavant aquest poble. Si vostès només
volen ficar pals a les rodes allà vostès en les seues decisions. Estic tranquil i satisfet. He
guanyat 4 eleccions per majoria absoluta. Passem a votació.

VOTACIÓ

S’aprova per unanimitat.

Expedient 2270/2023. Moció presentada pel Grup municipal Sumem per l'Ampolla-
junts-CM en suport a mantenir les modalitats de la Llei que regula les festes
tradicionals amb bous a Catalunya

Favorable Tipus de votació: Ordinària

A favor: 8, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

Resolució:

PROPOSICIÓ “MOCIÓ EN SUPORT A MANTENIR LES MODALITATS DE LA LLEI QUE
REGULA LES FESTES TRADICIONALS AMB BOUS A CATALUNYA”

El Grup Municipal Sumem per l’Ampolla-junts-CM  presenta la següent proposició per a ser
tractada durant la propera sessió de Ple convocada.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS:

El passat 17 d’octubre, la Mesa del Parlament de Catalunya, va aprovar incorporar al Ple
del Parlament dels dies 24,25 i 26 d’octubre una proposta dels grups polítics d’EN COMÚ
PODEM i la CUP a través de proposició de llei per eliminar les modalitats dels bous
embolats, capllaçats i bous a la platja regulades per la llei 34/2010 d’1 d’octubre.



Aquest fet ha desencadenat la reobertura del debat entorn a la continuïtat de la festa dels
correbous, promoguda en bona part per l’entorn d’entitats animalistes, que han exercit una
forta pressió per tal de que es deixin de celebrar aquestes festes a Catalunya i en especial a
les Terres de l’Ebre.

Els espectacles tradicionals amb bous configuren un element central de les celebracions
populars d’un bon nombre de poblacions de Catalunya. Els primers indicis de la festa daten
del segle XVII, i va ser durant els segles XVIII i XIX que es va anar estenent per diversos
municipis de les Terres de l’Ebre i de la resta de Catalunya.

El bou capllaçat, els bous al carrer, les habilitats a la plaça, el bou embolat i les vaquetes
marquen tot el ritme festiu d’un esdeveniment extraordinari, propi de les arrels més
profundes de Catalunya.

El flux econòmic que aquesta tradició reporta, els llocs de treball que genera i el patrimoni
genètic incommensurable de la cria i selecció que els humans fem d’aquests animals
motiven que aquest esdeveniment sigui únic.

Cal tenir present que la Direcció General de Cultura Popular i Tradicional Catalana de la
Generalitat de Catalunya l’any 2016 va portar a terme la redacció de l’Inventari del Patrimoni
Cultural Immaterial de les Terres de l’Ebre. L’equip tècnic format per antropòlegs i altres
professionals de la Generalitat de Catalunya, de l’Institut Ramón Muntaner i del Museu de
les Terres de l’Ebre i amb l’assessorament científic de l’OAC, van analitzar la festa dels
bous que, a més de ser una de les celebracions més massives de les Terres de l’Ebre i un
dels espais que representa una major presència de gent de totes les edats, complia totes
les exigències per formar part de l’esmentat inventari. Així, només resta pendent que en un
futur, la UNESCO declari aquest inventari (i per tant les festes amb bous), Patrimoni Cultural
Immaterial de la Humanitat a Catalunya, cosa que l’estat Espanyol ja va regular l’any 2015 a
través de la Ley 10/2015 de 26 de maig.

Volem que es respecti la nostra identitat, les nostres arrels, la nostra cultura, costums i
tradicions. Com nosaltres respectem les de la resta de Catalunya. Estimem els bous, els
cuidem i respectem. El nostre és un clar exemple d’adaptació, atesa la gran quantitat de
canvis que al llarg dels anys s’han produït per convertir aquesta festa amb una festa més
segura per tots els agents participants.

Una vegada més, es presenta una iniciativa d’aquesta índole d’esquena al territori, sense
diàleg previ i amb la única finalitat d’eliminar tres modalitats incloses a la llei que Regula les
Festes Tradicionals amb Bous. Una llei que per cert, és la més exhaustiva en quan a
benestar animal de totes les que existeixen a la Unió Europea i que va tenir un acord sense
precedents al Parlament. Sent, d’aquesta manera, l’únic àmbit de la cultura, a nivell de
Catalunya, que està regulat; cap altre àmbit cultural disposa d’una norma legal per la qual
se li reguli el seu camp d’acció.

Les formacions polítiques que recolzen aquesta proposició de llei per eliminar les modalitats
dels bous embolats, capllaçats i bous a la platja, no poden tenir diferents vares de medir
segons al territori que busquin rèdit electoral. És a dir, volen prohibir part de les festes de



bous a Catalunya, però, en canvi a la Comunitat Valenciana ni es plantegen presentar una
cosa semblant en contra dels bous al carrer. O a l’Estat Espanyol promulguem una llei de
Benestar animal, però, trèiem del text tot allò que afecta a la tauromàquia perquè sabien
que no s’aprovaria. Aquesta proposta d’eliminar o prohibir certes pràctiques no és un
exercici de benestar cap a l’animal, el que persegueixen és pura i merament una llei
antitaurina i, sinó és així, perquè no es fa cap referència de forma global al benestar animal
amb tota la seva expressió? perquè per a nosaltres és un greuge comparatiu amb altres
accions o pràctiques a la que també l’ús de cordes o corretges és emprat per portar els
animals domèstics controlats pel carrer, o bé, certes modalitats esportives que també
utilitzen els animals, com és el cas del canicross. Si s’ha de fer un debat sobre el benestar
animal fem-lo, sense complexes, però, no només posant com a exemple la festa dels bous.

Eliminar les festes amb bous, no els representa cap pèrdua de rèdit electoral, ja que de
totes les poblacions de Catalunya on se celebren bous, no tenen pràcticament
representació, només el 4% al conjunt de municipis on es realitzen aquestes festes. Un
territori menystingut i oblidat moltes vegades per aquesta visió urbanita que alguns no
aconsegueixen treure’s del damunt.

Cal recordar que el Parlament de Catalunya pot regular i modificar, però, en cap cas té
competències per prohibir o eliminar cap concepte relacionat amb la festa dels bous, ja que
des de l’any 2015 existeix la llei de Salvaguarda del Patrimoni Cultural Immaterial que
protegeix la tauromàquia. Des d’aleshores hi ha diverses sentències del Tribunal
Constitucional a favor dels interessos dels que defensem les festes amb bous. Volem que
observin i que siguin sabedors de la inconstitucionalitat d’aquesta proposició de llei que vol
eliminar les modalitats descrites anteriorment.

Per tot l’exposat, el Ple de l’Ajuntament de l’Ampolla adopta els següents acords:

Primer.- Posar de manifest el compromís amb la continuïtat de la celebració de les festes
tradicionals amb bous, en totes les modalitats recollides a la llei 34/2010. Inclosos els bou
embolat, el bou capllaçat i els bous a la platja.

Segon.- Instar als grups parlamentaris representats al Parlament de Catalunya a respectar,
defensar i mantenir totes les modalitat que contempla la 34/2010 d’1 d’octubre, de regulació
de les festes tradicionals amb bous.

Tercer.-Traslladar aquesta moció als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, al
Govern de la Generalitat, a la Delegació del Govern a les Terres de l’Ebre, als Consells
Comarcals de les Terres de l’Ebre, a la Diputació de Tarragona i a l’Agrupació de Penyes i
Comissions Taurines de les Terres de l’Ebre.

INTERVENCIONS

Sr. Alcalde: Li passo la paraula a la portaveu del grup Meritxell Faiges.

Sra. Faiges: Portem a ple una moció per a defensar les festes en bous. Com tots sabeu,
des del Parlament de Catalunya es debat una proposició de llei en què es vol prohibir els



bous embolats, els bous capllaçats i els bous la mar. En aquest sentit, com a territori ens
sentim discriminats, ja que no es tenen en compte les nostres tradicions i les decisions es
prenen de forma unilateral. Per tot això passa a llegir els punts que porten a votar en
aquesta moció i sol·licita el vot favorable dels grups.

Sr. Castañeda: A favor.

Sr. Fabra: Abans d'entrar en matèria necessitarem diversos aclariments legals. El primer ja
se'l poden imaginar: canviaria res des del punt de vista dels efectes legals si l'aprovació es
fes en el proper ple ordinari de desembre?

En segon lloc, observem que aquest punt s'ha incorporat a l'ordre del dia a petició del grup
municipal de Sumem. Ens estranya. Ens estranya per dos motius. Primer perquè aquest ple
va aprovar que les propostes d'acord presentades pels grups polítics ho serien als plens
ordinaris. I en segon lloc, perquè ja fa dos plens que el nostre grup té presentada una
proposta d'acord per modificar la base 30 d'execució dels pressupostos, per tal de fer
obligatòria la petició de tres ofertes en qualsevol contractació de més de 3000 euros, i
encara no ha aparegut al debat en aquesta sala.

I en aquesta proposta s'especifica literalment que és convenient debatre-la abans del ple
ordinari de desembre pel seu impacte als pressupostos, com alguna de les propostes que
avui s'han portat a ple. Que es portés a ple malgrat no ser obligatori legalment portar-la al
ple extraordinari, perquè era convenient, com alguna de les propostes que avui s'han portat
a ple. I finalment i de manera explícita en el tercer punt de la proposta, es demana que es
tracti la nostra proposta amb la mateixa flexibilitat a l'hora d'incorporar-la a ple extraordinari
que les procedents dels grups del govern.

I avui ens trobem una proposta de Sumem sense urgència legal ni conseqüències directes
per al poble, mentre es priva al poble la possibilitat de controlar millor la despesa.

Per tant, senyor secretari, a la vista dels fets, considera que l'alcalde discrimina els grups
polítics, ja que aplica de manera diferent els acords sobre la confecció de l'ordre del dia
segons l'origen de les propostes? Secretari, sí o no? doncs que consti en acta la pregunta i
la resposta.

Per tant, ja els avancem que en finalitzar aquest ple, els entregarem la sol·licitud per
demanar un ple extraordinari per tal de poder aprovar aquesta moció abans del ple ordinari.
Els avancem que el contingut d'aquesta moció no és nou, ja que el Sr. Castañeda va
presentar una moció en igual sentit al ple del mes d'octubre del 2022 i posteriorment es va
demanar un ple extraordinari el desembre del 2022.

I ja per anar acabant, per tant, estem davant una moció que es presenta contravenint la
mateixa normativa que l'alcalde va imposar en matèria de mocions. Davant que no es
presenta avui per atendre necessitats immediates del poble sinó per benefici partidista. I
sobretot, perquè una moció que en portar-se a ple avui indica que per al nostre alcalde hi ha
grups polítics de primera i segona classe i en conseqüència - i això és el més greu
- ampollero de primera i segona classe. Ampolleros que les propostes es porten a ple



i ampolleros que no. I això és quelcom que ni el nostre grup, ni els nostres votants, ni
cap ampollero digne d'aquest nom pot acceptar.

En conseqüència, no participarem en la votació d'aquesta proposta. Sabem que això pot
suposar que a l'acta i a partir d'una interpretació restrictiva de la normativa, consti una
abstenció. Si això és així, aquesta abstenció no indica res sobre la nostra postura en
matèria de bous, que quedi clar. És a mode de protesta que no participem, perquè per
damunt de qualsevol cosa, per nosaltres està la dignitat del poble de l'Ampolla i la igualtat
de tots els seus veïns i veïnes.

Sr. Alcalde: Passem a votació.

VOTACIÓ

S’aprova per 8 vots a favor dels grups Sumem per l’Ampolla - Junts i Tots i totes som l’
Ampolla - PSC i 3 abstencions del grup Millorem l’Ampolla.

I sense més temes a tractar, s’aixeca la sessió.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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A) PART RESOLUTIVA

Expedient 2256/2023. Aprovació de la modificació de crèdits núm. 7/2023 del
pressupost del 2023.
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AJUNTAMENT DE L’AMPOLLA 
    Plaça Manel Ferré 3   43895  l’Ampolla   
    Telf. 977 460 018 –  Fax 977 593 380 
     www.lampolla.cat 

ANNEX  
 
SUPLEMENT DE CRÈDIT 
Despesa 1: Reposició infraestructures i béns destinats 
a l'ús general   

# Aplicació pressupostària Import 
suplement crèdit  Crèdit definitius 

 
1 1531 61902 55.000,00 € 134.263,96 €  
     
El finançament de la despesa serà el següent   

# Tipus de finançament Aplicació 
pressupostària 

Import 
finançament 

Previsions 
definitives 

1 Romanent tresoreria 87002 55.000,00 € 55.000,00 € 
     

Despesa 2: Manteniment Zona Lúdica Esportiva  

# Aplicació pressupostària Import 
suplement crèdit  Crèdit definitius 

 
1 342 21208 32.000,00 € 47.659,45 €  
     
El finançament de la despesa serà el següent   

# Tipus de finançament Aplicació 
pressupostària 

Import 
finançament 

Previsions 
definitives 

1 Romanent tresoreria 87002 32.000,00 € 87.000,00 € 
     

Despesa 3: Festes Sant Joan  

# Aplicació pressupostària Import 
suplement crèdit  Crèdit definitius 

 
1 338 22696 20.000,00 € 120.955,00 €  
     
El finançament de la despesa serà el següent   

# Tipus de finançament Aplicació 
pressupostària 

Import 
finançament 

Previsions 
definitives 

1 Transferència 1532 61901 20.000,00 € 20.000,00 € 
     

Despesa 4:  Festes Hivern   

# Aplicació pressupostària Import 
suplement crèdit  Crèdit definitius 

 
1 338 22699 25.000,00 € 60.703,38 €  
     
El finançament de la despesa serà el següent   

# Tipus de finançament Aplicació 
pressupostària 

Import 
finançament 

Previsions 
definitives 

1 Transferència 1532 61901 25.000,00 € 45.000,00 € 
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